
DDo Písku jsme dorazili krátce po poledni.
Hlavní budova se z velké ãásti skr̆ vala pod
le‰ením a opravy byly v plném proudu. Hned
na zaãátku na‰í náv‰tûvy nás Ing. Jan Pellar
dÛkladnû provedl areálem a celou prohlídku
doplnil zajímav˘m komentáfiem.

Hfiebãinec byl postaven v roce 1902 na ze-
lené louce a mû vÏdy zabolí u srdce, kdyÏ ãtu
v historick˘ch materiálech, Ïe „leÏí dva kilo-
metry jiÏnû od mûsta Písku“. Za zády nám tu
dnes totiÏ stojí sídli‰tû. Hfiebãinec ov‰em pÛ-
sobil daleko dfiív, byl ve mûstû v centru a první
zmínka je o nûm uÏ z roku 1811, to znamená,
Ïe pfií‰tí rok v srpnu nás ãeká „monstr“ cho-
vatelsk˘ den u pfiíleÏitosti velk˘ch oslav v˘roãí
200 let.

Kdy jste se v hřebčinci objevil poprvé?
To jste je‰tû nebyli na svûtû, je to 39 let. Po
‰kole jsem sem nastoupil na remontku jako
jezdec a o‰etfiovatel. V pozici fieditele jsem 4
roky, ale je‰tû pfied tím jsem pÛsobil 12 let
v pozici pfiedsedy dozorãí rady. Nebylo pro
mû tûÏké pfiejít do funkce fieditele, kdyÏ jsem
tu znal kaÏd˘ hfiebík.

Pojďme se tedy podívat na vaši minu-
lost ještě dále. Vzpomeňme například
vaši sportovní jezdeckou éru.
Já jsem mûl to ‰tûstí, Ïe v dobû, kdy jsem
tehdy dávno zaãal jezdit u TJ ÎiÏka Praha, byli
tam je‰tû konû od vojákÛ z b˘valého vojen-
ského hfiebãína HostouÀ, kter̆ se pak pfiestû-
hoval do Albertovce. A to byli konû po
dodne‰ka vzpomínan˘ch vynikajících hfieb-
cích, jako byl napfi. Przedswit III, Furioso XIV,
plnokrevní Horymír ãi Tulák. To vy asi budete
znát historii vojenského hfiebãína HostouÀ –
po skonãení první svûtové války v roce 45
zbyla na území âech velká spousta takzva-
n˘ch kofiistních koní, jednalo se i o konû z nej-
lep‰ích chovÛ – trakén‰tí, v˘chodopru‰tí,
hannover‰tí… A k tûmto klisnám byli pfiidûleni
v˘borní ãe‰tí pepiniéfii. Dohromady byli
schopni produkovat konû na úrovni koní
i z tehdy nejvyspûlej‰ích zemí. Stádo kofiist-
ních klisen ãítalo 240 hlav – takov˘ import by
nikdo nezaplatil.
Juniorské mistrovství jsem absolvoval
v sedle koní po Horymír a Przedswit III, to byli
samozfiejmû vynikající konû, pak pfii‰li dal‰í,
ale s tím nejlep‰ím jsem se setkal chvíli pfied

tím, neÏ jsem zjistil, Ïe mám osteoporózu be-
derních obratlÛ amusel jsem skonãit. Nejhor‰í
je, Ïe jakmile to ãlovûk zaãne koneãnû trochu
umût, odejdou mu záda. M˘m posledním
konûm byl tehdy valach po Servátor, jeho po-
tomci byli sice tûÏko jezditelní, ale skoãili by
stodolu. Mûli ohromnou sílu a velmi opatrné
zadní nohy, coÏ je dÛleÏité. Byl to kÛÀ zmatky
po starém Quoniamovi, ruském trakénovi, ta
se jmenovala Vûtrná a pÛsobila v hfiebãínû
Netolice. Je prababiãkou plemeníka Caro ZH,
jenÏ nám stojí ve stáji, a vnukem Vûtrné byl
i plemeník Landruf–18. S ním v roce 2008 pfie-
konala Lucka Karhulcová oficiální ãesk˘ re-
kord ve skoku do v˘‰ky v dámském sedle
a zvedla ho na 145 cm. Je obrovská ‰koda
a hfiích, Ïe Netolice dopadly tak, jak dopadly.
Rodina Vûtrná se rozprostfiela a najdete u nás
fiadu jejích Ïijících pfiíslu‰níkÛ.

Co se dělo tehdy, když jste musel po-
stupně ukončit svou jezdeckou kariéru?
Vystudoval jsem Vysokou ‰kolu zemûdûl-
skou v Suchdole je‰tû v dobû, kdy tam uãil
konû pan profesor Michal, coÏ byl skuteãn˘
odborník, teoretik i praktik. Od dob, co ode‰el,
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Zemský hřebčinec v Písku patří mezi tradiční místa
setkání jezdců, chovatelů a milovníků koní

a od letošního roku navíc patří na seznam národních
kulturních památek. Současný ředitel hřebčince,

Ing. Jan Pellar, je s tímto místem spjatý snad odjakživa.

VaÏme si práce na‰ich pfiedkÛ

Ing. Jan Pellar:
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